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COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL DE CIUTAT

Resum de la sessió de 26 d’abril de 2006

Assistència:
Assumpta Escarp, regidora de Participació Ciutadana, presidenta de la Comissió. Fabian
Mohedano Morales i Alejandro Goñi Febrer, vice-presidents. Ricard Gomà i Joana
Ortega en representació dels partits polítics. Antoni Navarro Monteys, Jordi Gras
Mateu, David Prujà Carceles, Roser Vallhonesta Molins, MªAngels Serrano Aguilera i
Enric Estrenjer Mortes.

Carme Blasi, Secretaria Tècnica del Consell de Ciutat.

Excusen l’assistència: Pere Alcober Solanas, Pilar Vallugera Balañà, Alberto Villagrasa
Gil, Eulàlia Perarnau Clarasó, MªAssumpció Vilà Planes, Rosa Gil Garcia i Miquel Angel
Fraile Villagrasa.

Sessió realitzada a la sala Lluís Companys, de 18:00h a 19:30h.

Ordre del dia:
La regidora Assumpta Escarp inicia la sessió presentant els punts que es preveu
tractar:

 La Barcelona del barris
 Informacions del treballs dels Consells
 Proposta de temes i calendari per les sessions plenàries del Consell de Ciutat
 Varis

1. La Barcelona del barris

La regidora Assumpta Escarp presenta el projecte:

Com sabeu, fa temps que estem treballant per impulsar el que anomenem com la
Barcelona dels barris.

Després de 20 anys de descentralització, amb la qual Barcelona apostava per apropar
el govern municipal a la ciutadania, la Barcelona dels Barris vol ser ara un pas més per
aplicar una trama més fina a la planificació.
Ho fem des del convenciment que el fet de considerar la ciutat a través de segments
més petits dóna més eines per  acostar-se a l’equitat i qualitat.
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Estem en un moment de més recerca de proximitat per part de la ciutadania.
Proximitat també en el sentit de subsidiarietat, de transparència i de participació dels
ciutadans en les decisions que els afecten més directament.

La Barcelona dels Barris esdevé una mirada estratègica sobre la ciutat, que ens ha
d’ajudar a millorar la proximitat de les actuacions, la planificació i la gestió. El barri
serà, doncs, la pauta per al planejament urbanistic pel que fa a la mobilitat i a
l’activitat econòmica. És important reforçar i facilitar els itineraris habituals,
l’accesibilitat a les zones de centralitat, els intercanvis i la connexió del barri amb tot
els seu entorn (el districte, la ciutat, l’àrea metropolitana)

El barri ha de ser el punt de referència per aplicar des del districte les polítiques
especìfiques de l’Ajuntament de Barcelona, alhora que una mesura estadistica de la
ciutat, la unitat de referència per l’anàlisi de la realitat i de les necessitats dels
ciutadans quant a equipaments i serveis de proximitat.

Des de març del 2005 una Comissió d’Experts ha estat treballant en una proposta, tant
de delimitacions, com de contingut del Pla de Barris, proposta que, de forma paral·lela
s’ha treballat amb l’estructura politico-administrativa dels diferents districtes i la Taula
de Participació amb la FAVB. El proper 2 de maig la comissió d’experts presentarà el
seu dictamen a l’Alcalde i es passarà als grups polítics. A partir d’aquí, s’endagarà el
procés participatiu consistent en:

 Una jornada específica (20 de maig) amb les associacions de la FAVB
 Publicació de la informació a Barcelona Informació on es farà una presentació dels

continguts generals
 Publicació d’informació i mapes a Barcelona Barris, amb una butlleta participativa
 Exposició per tots els districtes
 A través de la web La Barcelona dels Barris es podrà obtenir informació sobre els

continguts, essent també un dels canals per transmetre aportacions o fins i tot
conclusions de debats sectorials.

 Procés participatiu en cada Districte.
 Sessió plenaria del Consell de Ciutat.

La Regidora finalitza la seva intervenció amb el compromis d’enviar la documentació
pertinent als membres d’aquesta comissió una vegada s’hagi presentat als grups
politics, i obre un torn d’intervencions.

El Sr. Fabian Mohedano planteja tres qüestions a tenir en compte:
 Com contempla la Barcelona dels barris el nou escenari de la Carta Municipal
 Preveure com encaixen els plans, que de manera transversal tenen incidència en

les politiques municipals, amb la Barcelona dels barris. Té el convenciment que els
experts no han contemplat aquesta opció. Posa l’exemple de les accions que
emanaran del Pla director de la política de Joventut 2006-2010.
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 Demana que abans d’iniciar el procés participatiu, a més de la FAVB s’incorporin
altres interlocutors en el procés previ per tal d’aportar des d’altres sectors la realitat
del que es treballa dia a dia.

El Sr. David Prujà fa l’advertiment de que la divisió territorial fruit del consens pot no
coincidir amb certes realitats de còm està  configurat el moviment associatiu en el
territori i això pot generar conflictes. Per evitar-ho caldria preveure el donar suport al
procés d’adaptació a la nova realitat que es crea.
D’altra banda, caldrà estudiar estratègies de participació que garanteixin que si les
entitats no participen en els consells de barri, tinguin la mateixa repercussió si la seva
participació es fa unicament a traves dels òrgans de districte. En cas contrari, voldrà
dir que haurien de duplicar o triplicar l’assistència a les reunions.

El Sr. Jordi Gras comenta que no tots els barris són iguals i que molts ja tenen el seu
pla d’equipaments. Fa l’advertiment en el sentit que si entenem que la Barcelona dels
barris vol garantir els serveis de proximitat i en molts territoris no hi ha sol public, no
es poden crear falses expectatives si aquest projecte tira endavant?

El Sr. Antoni Navarro demana que a l’Eixample es tingui especialment en compte
l’aspecte sanitari, dient que ara hi ha l’hospital de la Creu Roja que desapareix com
hospital i caldrà estudiar/demanar si es poden incrementar els centres d’atenció
primaria.
Explica l’experiencia dels consells de barri de l’Eixample.

El Sr. Alejandro Goñi remarca que en aquest projecte hi ha 2 elements a tenir en
compte: d’una banda que tanca un procés de descentralització quant a facilitar i
planificar els equipaments de proximitat i la propia participació; d’altra banda, que es la
petició que fa, que la proposta ha de ser prou flexible per permetre modelar-la i
adequar-la a les realitats actuals.

La regidora dóna resposta a les qüestions i pren nota de les propostes aportades.

2. Informacions del treballs dels Consells

En la reunió d’avui s’inicia una línia de presentació d’informació sobre l’activitat dels
diferents Consells sectorials, a fi de mantenir a la Comissió Permanent al dia dels
diferents temes i processos treballats. Es valorarà cada tema i l’interès de presentar-lo
a informació o debat en un plenari del Consell de Ciutat, en el moment que sigui més
escaient.

Avui es presentarà el procés participatiu i els dictamens del Consell Escolar de
Barcelona entorn a la proposta de Mapa escolar a la ciutat de Barcelona, i també el
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balanç de la presentació de l’Acord ciutadà per una Barcelona inclusiva, tematica
treballada en el marc del Consell Mpal. de Benestar Social.

La Regidora Assumpta Escarp informa del mapa escolar de Barcelona, del procés
de discussió i dels dictamens emesos pel Consell Escolar.
Es reparteix documentació resum i destaca en la seva intervenció la bona feina des del
Consell Escolar, valorant l’alt grau de participació generat en totes i cadascuna de les
reunions realitzades.

En aquest sentit el CEMB, mitjançant la comissió del mapa escolar i matriculació, ha
realitzat set reunions generals i tres sessions d’un nucli reduït entorn de les
presidències. Cada consell escolar de districte ha desenvolupat una dinàmica de treball
pròpia que ha confluït en cada districte en una sessió plenària que ha aprovat el
dictamen proposat. En conjunt els districtes han realitzat 26 reunions de treball més 12
consells plenaris

En el plenari del Consell Escolar Municipal de Barcelona els dictamens van ser aprovats
per 52 vots a favor, 6 en contra i 4 abstencions, seran enviats al Consorci d’Educació
de Barcelona.

El Regidor Ricard Gomà, ens explica el resultat de les entitats firmants de l’ Acord
ciutadà per una Barcelona inclusiva, aixi com les accions immediates que
s’impulsaran. En aquest sentit s’està treballant a dos nivells: en un primer nivell, molt
extens, es tracta de posar a l’abast un portal que generi una plataforma d’intercanvi
alhora que jornades presencials d’intercanvi de bones practiques. En un segon nivell, la
constitució de xarxes temàtiques de manera gradual.

A dia d’avui 329 entitats de la ciutat  han signat l’Acord Ciutadà per una Barcelona
Inclusiva. Aquest compromís permetrà el treball conjunt entre el teixit associatiu i
l’administració per poder fer de Barcelona una ciutat que aposta per la implicació activa
de la ciutadania per mitjà de l’articulació de xarxes socials i comunitàries. L’Acord
estableix en les seves bases un pla de treball conjunt que afavorirà l’espai comú de
diàleg, la concertació i l’acció cooperativa i on les complicitats establertes entre els
actors permetrà posar en pràctica l’objectiu de construir una Barcelona inclusiva.

Amb la signatura de l’Acord Ciutadà  es formalitza la Xarxa Inclusiva amb l’objectiu de
treballar sobre la base d’uns objectius compartits. En aquest sentit, enguany
s’impulsaran les tres primeres xarxes d’acció temàtiques que permetran establir uns
paràmetres conjunts de treball per tal de dissenyar un catàleg de serveis que optimitzi
els recursos existents per a cadascuna de les entitats que hi participin en col·laboració
amb l’Ajuntament.

a) Xarxa d’Atenció a les Persones Sense Sostre
b) Xarxa de Centres Oberts d’Infància
c) Xarxa d’Inserció sociolaboral.
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La xarxa d’atenció a les persones sense sostre té com a missió principal enfortir la
capacitat d’organització de la ciutat per acompanyar a les persones sense sostre en un
procés de recuperació de la màxima autonomia personal contribuint a millorar la
capacitat de resposta dels serveis garantits. La creació de la xarxa reforçarà les
capacitats globals de la ciutat per atendre situacions més diverses i complexes establint
i ampliant acords de relació i col·laboració entre el sector públic i la iniciativa social.

La Xarxa de Centres Oberts vol contribuir a millorar la capacitat de resposta de la ciutat
per atendre les situacions de la infància i adolescència amb l’objectiu de millorar les
seves condicions i qualitat de vida i així avançar en el processos de màxim
desenvolupament personal.

Actualment la ciutat de Barcelona disposa de 42 casals infantils i ludoteques municipals
i les entitats d’iniciativa social gestionen 8 centres oberts. La col·laboració entre
l’Ajuntament i els centres oberts en funcionament a la ciutat permetrà coordinar millor
les estratègies per abordar l’atenció social a infants i adolescents sense situació de risc
i les seves famílies més o menys normalitzades, així com infants i adolescents amb risc
amb famílies amb problemàtica social i dificultats per exercir el seu rol parental.

La Xarxa d’Inserció Sociolaboral neix de la col·laboració directa de la direcció de
Benestar Social amb Barcelona Activa i la seva la missió de propiciar un marc on poder
compartir, amplificar i reorientar l’estratègia d’inclusió sociolaboral comptant amb la
participació del conjunt d’actors més significatius i amb experiència en la inserció
laboral de persones amb especials dificultats d’integració en el mercat de treball.

Per finalitzar, vull recordar que l’Acord Ciutadà neix amb la voluntat de restar obert,
amb caràcter permanent , a noves incorporacions d’entitats i organitzacions socials que
s’hi vulguin sumar i participar. Cada any es renovarà el compromís i es passarà
comptes dels avenços assolits per tal d’afavorir la transparència i l’eficàcia.

Aquesta iniciativa s’inclou en el marc del Pla Municipal per a la Inclusió Social donant
compliment a la línia estratègica de promoure la dimensió comunitària i relacional de
les polítiques socials.

3. Proposta de temes i calendari per les sessions plenàries del C. de Ciutat.

En la Reunió de la Comissió Permanent de 27 de febrer de 2006 es va realitzar una
valoració del darrer plenari del Consell de Ciutat de 22 de novembre de 2005, en la
qual es va plantejar la necessitat d’introduir algunes millores en la metodologia per
garantir un bon funcionament i  dinàmica participativa
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A partir d’aquesta valoració, es va procedir a treballar una proposta amb els vice-
presidents del Consell de Ciutat per a presentar i acordar en la Comissió Permanent.

La regidora presenta la proposta de funcionament i de calendari dels plenaris del
Consell de Ciutat amb la petició de que en els propers dies els membres de la comissió
incorporin els suggeriments o esmenes necessaries per la seva aprovació.

4. Varis

El Vicepresident Sr. Alejandro Goñi formula la queixa de que l’Ajuntament es publiciti a
la cadena COPE. Suggerint alhora, que no hi hagi cap publicitat municipal a
l’esmentada cadena.

Adhesió per part de tots els membres presents de la comissió permanent del Consell
de Ciutat.

El Sr. Navarro es felicita per l’aparició de la Revista Els Consells, valorant que
constitueix una bona eina per a la millora de la comunicació amb les entitats.

De manera unanime es demana que consti en acta el retard en l’entrega del document
base de reflexió pel debat d’Espai públic i convivència, que es va comprometre a lliurar
l’expert Sr. Ramoneda en el darrer plenari del Consell.

Finalitza la reunió a les 19:30 hores.


